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se ne bo. Isti dan je zunanji mi-
nister Boris Johnson priznal, da 
v dogovorih za nave trgovin-
ske sporazume po brexitu, re-
cimo z WA, Britanija ne more 
prietakovati popukanja. 

DAMJAN VIRSEK 

Vee kot oeitno postaja, da je bri-
tanska politika pod &chile veejim 
pritiskom zaradi neuspegnega vo-
denja procesa, ki naj bi prinesel 
uresnieitev odloeitve (gibke) w-
ane volivcev s konca junija 2016 
Kaj bo po brexitu (zastavica naj 
bi padla marca 2019), je v resnic 
zelo tetiko napovedati, narageajoea 
negotovost pa le prinaga otipljivo 

mere, z 0,25 odstotka jo je dvignila 
na 0,5 odstotka. te bi bile razmere 
»norinalnev, torej brez negotovo-
sti brexita, bi bila poteza v easu 
gospodarskega okrevanja po ye-
liki finanEni krizi smiselna — tie 
posebej zato, ker je obresti pred 
kratkim zvigal amerigki Fed, manj 
radodamo denarno politiko pa na-
poveduje tudi ECB, centralna ban-
ka obmotja evra. 

Vigje obresti 
kot oblit za brexit 
Na tiskovni konferenci, ko je po-
jasnjeval odloeitev, je guvemer 
Bank of England Mark Carney do-
kaj jasno povedal, da je trenutno 
glavna skrb centralne banke viso-
ka inflacija (septembra je dosegla 

yanzuwuja Lii iCtd. r114411.1 Je pUlre- 
dal tudi, da bo centralna banka 
svoje nave ocene o prieakovanih 
gospodarslcih gibanjih izdala gele, 
ko bo bolj jasno, kako in pod ka-
legnimi pogoji bo Velika Britanija 
zapustila Evropsko unijo. 

Ravno zaradi te negotovosti pa 
so predstavniki britanske gospo-
darske zbornice centralno banko 
ge na zadetku tedna pozivali, naj 
obrestne mere ne dvigne. Infiaci-
ja namree ni posledica dinamie-
ne gospodarske rasti (t. i. pregre-
vanja), ki je outbenigki« povod 
za dvig obrestnih mer centralne 
banke. Skoraj v celoti je posledica 
odloeitve za brexit, ki je v zadnjih 
16 mesecih delovala razdiralno 
na dveh podroejih. Moen° — za 
pribtilno desetino — je upadla  

potrosnja pa skupaj z manjgim 
zasluilcorn v izvedu (zaradi nitije 
vrednosti funta) pomeni niljo 
gospodarsko rast. Ta bo letos kve-
ejemu 1,5-odstotna, najnitija po 
letu 2012 in precej niija od pov-
preeja v Evropski uniji in v ZDA. 
Brexit je tako Bank of England 
prisilil, da sprejema ukrepe za 
zmanjganje gkode, zelo omejena 
pa je pri tem, da bi vodila proak-
tivno gospodarsko politiko, zdaj 
ugotavljajo analitiki.• 

V financah ogrotenih 
75.000 zaposlitev 
Vse bolj jasno postaja tudi, da se 
bo brez hitrega in konkretnega 
dogovora o prihodnjih odnosih 
z EU veliko finanenih ustanov in 
podjetij, ki so tiivljenjsko odvisna 

• 

Zakaj se Slovenija sploh ni prijavila 
Selitev EMA  Izbira mesta znotraj EU je politieno in ekonomsko vprakmje 
Profesor dr. Borut ttrukelj s fa-
kultete za farmacijo je osem 
let delal za agencijo za nadzor 
zdravil EMA v Londonu. Z njim 
smo se pogovarjali o pomenu 
selitve agencije za zdravila in 
kaj taktha selitev priniga dria-
vi in mestu. 

KAJA KOVI 

Kakine so yak delovne itikugnje 
V EMA? 
V EMA sem delal kot izvedenec 
za zdravila od leta 2004 do 2012, 
in sicer na enotedenskih sejah 
vsak mesec, in tako sem dodobra 
spoznal njeno delovanje in moe. 
Agencija ima okoli 900 rednih in 
izrednih elanov, ki so izvedenci za 
posamezne skupine zdravil, in je 
ena najpomembnejgih agencij v 
EU. Seje so zelo dobro organizira-
ne, gradivo je v elektronski obliki, 
prejme se gale veliko prej, dostop 
do njega pa je omejen s funkcijo in 
polotiajem elcsperta. Agencija izje-
mno skrbno varuje vse informaci-
je glede razvoja zdravil, poostreno 
pa jih spremljajo tudi, ko so tá tie 
na trgu. Glede na vrsto zdravila — 
sintezno, biologko, rastlinskega 
izvora — se posamezen proizva-
jalec lahko odloei, po kakgnem 
postopku bo registriral svoje zdra-
vilo. Sam sem deloval v skupini 
za biologka zdravila, ki se lahko v 
EU registrirajo le prek Agencije, 
in to mi je omogoe'ilo, da sem bil 
prisoten pray pri vseh registracij-
skih postopkih biologkih zdravil 
v osemletnem obdobju. Posebej bi 
rad poudaril dobro organiziranost 
celotnega sistema. 

Kako dodelan je sistem EMA? 
Agencija deluje kot mesto v ma-
lem, za svoje zaposlene slcrbijo zelo 
dobro, v njej sta solidna restavraci-
ja, vrtec za otroke delavcev, zago-
tovljena sta brezplaena kava ali eaj 
med odmori in dobra elektronska 
ter logistiena podpora. Kako zelo 
je ta pomembna, yam ponazorim 
zpaslednjim dogodkom. Leta 2010 
je na Agencijo prigla delegacija raz-
iskovalcev neke amerigke farma-
cevtske druibe. To je precej usta-
ljen postopek, druibe se obilajno 
predstavijo v vetjem gtevilu, ka-
sneje pred registracijskimi postop-
Id pa potelcajo strokovni posveri s 
posameznim izdelovakem zdravi-
la v obliki znanstvenega nasveta. 
Mimogrede, tak nasvet, Id traja od 
tri do gtiri ure, je zelo drag, stane od 
70.000 do 80.000 evrov. Pri pred- 

stavitvi zdravila je predstavnik far-
macevtske drutibe eiet polcazati 
dodatno gradivo, zato je prildjueil 
na raeunalnik svoj kljueek USB. 
Gospod ni vedel, da je to v agen-
ciji strogo prepovedano. Takoj se 
je zabloldrala celotna elektronska 
povezava ne le v sejni sobi, ampak 
v celotni stavbi za skoraj celo um. 
EMA zelo dobro'gad svoje omretije 
pred vnosom elelctronskih virusov 
ali programov, ki bi omogoeali do-
stop do zaupnih datotek s podatki 
o zdravilih. 

Katera Elanica kandidatka ima po 
vatem mnenju najvee moinosti? 
Imeti sedei take agencije v mestu 
je svojevrsten prestid Ker pa gre za 
veliko institucijo, prinese s seboj 
doloeene prostorske, logistiene in 
organizacijske probleme. V mesto 

bodo vsak dan prihajali tako iz-
vedenci za zdravila (seje namree 
potelcajo vsak dan, skupm za zdra-
vila pa je \Tee) kakor tudi gtevihil 
proizvajalci, ingpektorji md. Izbira 
mesta znotraj EU je politieno in 
ekonomsko vpraganje. Po nekem 
pravilu naj bi vsaka elanica EU 
gostila eno evropsko agencijo, po 
drugi strani pa je EMA zares velik 
logistieni in organizacijski zalogaj. 
Po mojem mnenju imajo najvee 
moinosti Dunaj, Milano in Am-
sterdam, najmanj pa Budimpegta 
in Bukaregta. Agencija je pred krat-
lcim objavila izreun, ki govori o 
stalnih sodelavcih EMA, Id bi v pri-
meru izbire mneljubegay mesta dali 
odpoved. V primeru izbora Dunaja Ev 
bi se tja selilo okoli 65 odstotkov pm 
rednih delavcev EMA, v Bukaregto Iga 
pa le 35 odstotkov. 	 obi 

Sic 
Zakaj Slovenija n1 kandidirala? 
Teoretieno bi Slovenija lahko vsto- am 
pila v igro, a je slovenska agencija nai 
za zdravila, Id bi morala pripraviti dn 
prijavo skupaj z ministrstvom za 
zdravje, kadrovsko precej podhra- Pr11 
njena oziroma zaradi neoptimalne Ion 
politike Icadrovanja v zadnjih dese- Ica! 
tih letih ne zmore zaeetne pomoei. sin) 
Pomoe in moinosti implementaci- Sof 
je nacionalne Agencije za zdravila in 2 
je bil namree eden od pogojev za Dul 
kandidaturo. Pray tako trenutno Par 
nimamo primeme stavbe za tisoe loef 
usluthencev, eeprav menim, da bi EU 
se oh angaiiranju driave tudi tak tia ; 
objekt nagel. Pohvalno sicer je, da (EN 
je direktorica agencije za zdravila ban 
Andreja Cufer preueila tudi mo- nad 
inost Slovenije kot kandidatke, a 
se Slovenija zaradi omenjenih te- gest 
tiav uradno sploh ni prijavila. 	aget 
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